
 

Referat af møde i Kredsrådet den 22. februar 
2021 
 
Tilstede: 
Borgmester Gert Jørgensen 
Borgmester Ole Vive 
Borgmester Mikael Smed 
Borgmester Carsten Rasmussen 
Borgmester John Dyrby Paulsen 
Borgmester John Brædder 
Politidirektør Lene Frank 
Chefpolitiinspektør Lars Harvest 
Politiinspektør Thorkild Steen Jensen 
Chefkonsulent Charlotte Bergen Skov 
 
Afbud: 
Kommunaldirektør Lau Svendsen-Tune 
Borgmester Holger Schou Rasmussen (deltog ikke på grund af tekniske problemer i forbindelse med, at 
mødet blev rykket en time frem) 
 
Referent: 
Chefkonsulent Ditte Obel Skriver 
Lene Frank indledte med at byde velkommen til kredsrådsmødet, som blev afholdt virtuelt på MS Teams på 
grund af coronasituationen. 
 

Godkendelse af referatet af mødet den 8. december 2020 

 
Lene Frank oplyste som opfølgning på et spørgsmål fra Mikael Smed på sidste kredsrådsmøde vedrørende 
registreringen af kameraer i POLCAM, at der er udarbejdet en løsning, men at den afventer en 
bekendtgørelse fra Justitsministeriet om ikrafttræden.  
 

Det aktuelle kriminalitetsbillede i kommunerne herunder status på rocker 

og bandekriminalitet 
 
Thorkild Steen Jensen redegjorde for kriminalitetsbilledet i kommunerne og oplyste indledende, at der ikke 
er sket de store ændringer siden sidste møde. Generelt ses der at have været et betydeligt fald i antallet af 
straffelovsovertrædelser i 2020 sammenlignet med 2019. Det er særligt inden for kategorierne indbrud, 
vold og tyveri, der ses det største fald, mens der har været en mindre stigning i antallet af anmeldelser om 
blufærdighedskrænkelse og børnepornografi. 
 
Thorkild Steen Jensen oplyste derudover bl.a., at politiet har sendt ekstraordinært mange patruljer ud til 
opgaver i 2020. Konkret har politikredsen sendt knap 1.000 flere patruljer ud i 2020 end det forudgående 
år. Responstiden har samtidig været lav med et gennemsnit på 10 minutter og 36 sekunder i 2020. 
 



 

Ole Vive spurgte i forlængelse af gennemgangen, hvordan det går med sagsbehandlingstiden i forhold til 
videoafhøringer i Børnehuset. Hertil oplyste Lene Frank, at politikredsen er rigtig godt med, selvom vi ikke 
lever helt op til kravet om, at videoafhøring skal ske senest syv dage efter anmeldelsen. I foråret 2020 var 
Børnehuset midlertidig nedlukket på grund af corona, hvilket forårsagede en mindre ophobning 
af sager, men dette er for længst indhentet. 
 
Efterfølgende redegjorde Thorkild Steen Jensen for status på rocker- og bandekriminaliteten. 
 

Flerårsaftalen 
 
Lene Frank orienterede overordnet for aftalen, som indeholder fire pejlemærker for den forandringsproces, 
som politiet og anklagemyndigheden skal gennemføre over de næste tre år. Pejlemærkerne er som følger: 
 

1. Et mere borgernært politi 
2. Styrket straffesagsbehandling og efterforskning af kompleks kriminalitet 
3. Styringsreform - reform af rigspolitiet 
4. Modernisering af politiets IT 

 
Dertil gennemføres en række initiativer, hvoraf Lene Frank orienterede uddybende om en nærhedsreform 
af politiet, politigarantier, en styrket indsats over for ofre for vold i nære relationer og voldtægt mv. og en 
styrket indsats mod kompleks kriminalitet. 
 
Lene Frank orienterede også om de foreløbige planer for, hvordan reformen skal implementeres i 
politikredsen. I forhold til de enkelte kommuner forventer politikredsens følgende ændringer: 
 

 I Slagelse og Sorø kommuner etableres nye nærpolitistationer. 

 Kredsens enhed for Operativ Forebyggelse kommer fremadrettet som udgangspunkt til kun at 
betjene de nordlige kommuner (Næstved, Slagelse, Faxe, Sorø), mens der etableres en ny enhed i 
Nykøbing F., som skal dække de sydlige kommuner (Vordingborg, Guldborgsund, Lolland). 

 Af bygningsmæssige grunde og med henblik på implementering af flerårsaftalens initiativ i forhold 
til ofre for vold i nære relationer, voldtægt mv. samles kredsens sektion for Personfarlig Kriminalitet 
og Forebyggelsessekretariatet indtil videre på stationen i Vordingborg.  

 Forebyggelsessekretariatet udvides med en enhed til brug for opfølgning på ofre for vold, voldtægt, 
stalking, seksuelle krænkelser mv. 

 Der etableres mulighed for videoafhøring af voldtægtsofre i Slagelse, Næstved, Nykøbing F. og 
formentlig også i Vordingborg. 

 Flerårsaftalen indebærer en lille udvidelse af Udlændingekontrolafdelingen i Rødby Havn med 
henblik på en styrkelse af udrejsekontrollen. Udlændingekontrolafdelingen videreføres i øvrigt på 
det relativt høje niveau afdelingen har. 

 Hvis kredsen bliver udvalgt til at indgå i forsøg med særlig indsats mod socialt bedrageri, vil alle 
kommuner blive kontaktet med henblik på eventuelt at indgå i forsøget. To kommuner kan i givet 
fald blive en del af forsøget. 

 
Uafhængigt af flerårsaftalen, men som et led i den samlede omlægning, planlægger politikredsen med at 
samle kredsens kørende lederpatrulje i Næstved. I dag køres 24/7 fra Slagelse og 07-23 op hverdage samt 
24/7 i weekends fra Nykøbing F. To lederpatruljer er ikke standarden og det slider hårdt på kapaciteten. 
Tiltaget vil ikke indebære færre patruljer, som kører ud fra Slagelse eller Nykøbing F., da lederpatruljerne 



 

erstattes af almindelige patruljer. Med reduktionen til alene en lederpatrulje kan der skabes en mere 
robust og kompetent lederpatrulje, som bemandes med erfarne operative ledere. 
 
Lene Frank orienterede også om en række projekter, som skal gennemføres i samarbejde med 
kommunerne og andre aktører.  
 

Politigaranti – narkotikasalg ved skoler mv. 
 
Lene Frank supplerede uddybende for så vidt angår flerårsaftalen, at den indeholder indførelse af 
politigarantier på en række områder, herunder for anmeldelser om narkotikasalg ved skoler, hvor garantien 
foreskriver, at politiet straks skal rykke ud.  
 
Politiet skal endvidere gennemføre målrettede indsatser i form af tryghedsskabende patruljering, 
eksempelvis ved lokalpolitiet eller ved brug af narkotikahunde, omkring skoler, hvor der er sket 
anmeldelser om narkotikasalg, for om muligt at pågribe gerningsmændene eller monitorere og vedvarende 
stresse narkotikasælgere til at opgive deres aktiviteter på de pågældende lokationer. 
 
Politikredsen har udarbejdet et notat til kredsrådet om håndtering af denne garanti. Heraf fremgår det 
bl.a., at politikredsen ønsker at etablere et stående netværk mellem lokalpolitiet og skolerne, efterskolerne 
og ungdomsuddannelserne. Netværket skal sikre, at lokalpolitiet løbende får information fra skolerne mv. 
om de oplevede problemer med narkotika i eller omkring skolerne. Der var tilslutning til den beskrevne 
plan for håndtering af garantien. 
 

Udkast til Årsberetning 2020 og Samarbejdsplan for 2021 
 
Lene Frank gennemgik overordnet udkastet til Årsberetning 2020 og Samarbejdsplan 2021. 
Medlemmerne af kredsrådet havde ikke bemærkninger til udkastet til samarbejdsplanen for 2021. 
 

Indsatsen mod ungdomskriminalitet 
 
Charlotte Bergen Skov fulgte op på det seneste mødes drøftelser om en fælles indsats mod 
ungdomskriminalitet. Hun oplyste i den forbindelse, at lokalpolitiet gennem analyse har udpeget en række 
fokusområder for det videre samarbejde. Politikredsen indstillede til, at der arbejdes videre med 
problemstillingerne i et tværsektorielt samarbejde med udgangspunkt i kommunernes syv lokalråd. 
 
Mikael Smed hilste forslaget velkommen og udtrykte i øvrigt ros til de forebyggende operative patruljer. 
 

SUB-boblere 
 
Lene Frank oplyste, at der er foretaget en screening af 12 boligområder i politikredsen med flere end 
11.000 indbyggere for at undersøge, om der skal holdes særligt øje kriminalitetsudviklingen. Det er stadig 
kun Nordbyen og Motalavej, der karakteriseres som egentlige SUB-områder. Området 
Birkevænget/Nøddehegnet i Nakskov har dog også haft et højt kriminalitetstal, men dette skyldes konkret 
en serie indbrud i et kælderrum og en række butikstyverier. 



 

 

Strækninger udpeget til fokuseret hastighedsindsats 2021-2023 
 
Lene Frank orienterede om udpegningen af syv strækninger til fokuseret hastighedsindsats og henviste i 
den forbindelse til den fremsendte dokumentationsrapport, hvoraf det fremgår, at udpegningen er sket på 
baggrund af historiske ulykkestal, hastighedsmålinger mv., og til exelarket med de udpegede strækninger. 
 

Covid-19 situationen 
 
Lars Harvest orienterede overordnet om status på politiets opgaver i relation til covid-19. Han oplyste 
herunder, at der stadig er skiftende restriktioner, som politiet løbende skal indrette indsatsen efter. De 
største ændringer, der er sket siden sidste kredsrådsmøde, er nye restriktioner og krav i forbindelse med 
indrejse til Danmark.  I den forbindelse har politikredsen rejst en række sager mod personer, der ikke er  
gået i isolation efter indrejse og personer, som har forsøgt at indrejse med en forfalsket covid-19 attest. 
John Brædder oplyste i den forbindelse, at han har fået henvendelser om, at der 
ikke er grænsekontrol ved landgangen. Politikredsen følger op på dette. 
 
Lars Harvest oplyste desuden, at politikredsen indtil videre har ført flere end 20.000 covid-19 tilsyn, hvilket 
svarer til ca. 60 tilsyn om dagen siden marts 2020. 
 

Eventuelt 
 
Lars Harvest oplyste som opfølgning på situationen på Cementen i Nykøbing F., at politikredsen siden sidste 
møde har rejst flere sager mod de utryghedsskabende unge for bl.a. hærværk mod biler og bilræs. 
 
John Brædder var meget tilfreds med dette, men oplyste dog, at de unge nu blot var rykket til et andet 
område i kommunen. Politikredsen følger op på dette. 
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